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Novák Katalin: legyen béke! 
2023. december 21. – MTI, Kárpáti Igaz Szó, Origo, hirado.hu   

Karácsony idején is erőt és kitartást kívánt, valamint támogatásáról és együttérzéséről 

biztosította a kárpátaljai magyar közösséget Novák Katalin köztársasági elnök a Kárpáti Igaz 

Szó című kárpátaljai magyar hetilapnak adott, csütörtökön megjelent interjúban. Elmondta: 

"arról szeretném biztosítani a magyar közösséget a Kárpáti Igaz Szó hasábjain keresztül is, 

hogy gondolatban, szóban, imádságainkban is velük vagyunk mindennap. Karácsonykor 

különösen". A magyar államfő az interjúban emlékeztetett arra, hogy Volodimir Zelenszkij 

ukrán elnök meghívására eddig két alkalommal, legutóbb idén augusztusban tett látogatást 

Kijevben. Novák Katalin a hetilapnak úgy fogalmazott, az összetartozás tudata, az egymásért 

viselt felelősség vitte Kijevbe, mivel Kárpátaljára politikai értelemben Kijeven keresztül 

vezetett az út. A köztársasági elnök elmondta, a megbékélés szándékát, a béke kívánságát és a 

kárpátaljai magyarság jogainak biztosítását tolmácsolta ukrán partnerének, megemlítve, hogy 

a magyar kisebbségnek az eleve nehéz és küzdelmes hétköznapok mellett a háború terhét, 

jogaik gyakorlásának korlátozását, valamint a belső migráció következményeit is el kell 

szenvedniük. Egyértelműsítette, a nemzeti kisebbségi közösséghez tartozás erőt ad, a 

Kárpátalján élők hitükbe és magyarságukba kapaszkodnak. 

 
Szijjártó Péter szerint a Szlovákiával való jószomszédi együttműködés nemzeti 
érdek 
2023. december 20. – MTI, hirado.hu, ma7.sk, felvidek.ma 

Magyarország és Szlovákia kapcsolata még soha nem volt olyan jó, mint ma, a kétoldalú viszony 

további fejlesztése pedig mindkét fél érdeke – közölte Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter szerdán Budapesten. A minisztérium közleménye szerint a tárcavezető a 

szlovák kollégájával, Juraj Blanárral tartott közös sajtótájékoztatóján arról számolt be, hogy a 

pozsonyi kormányalakítást csupán néhány héttel követő látogatás világosan demonstrálja, 

hogy a Duna mindkét partján nagy jelentőséget tulajdonítanak a kapcsolatok fejlesztésének. 

„Nem túlzás történelmi távlatról beszélni. Én azt gondolom, hogy Magyarország és Szlovákia 

kapcsolata még soha nem volt olyan jó, mint ma (…) Természetesen azon fogunk dolgozni a 

következő időszakban, hogy ez a kapcsolat még a jelenleginél is jobb legyen” – húzta alá. 

Kiemelte, hogy napjaink rendkívüli kihívásai megnövelik a jószomszédi kapcsolat jelentőségét, 

így fontos, hogy most olyan kormány van Budapesten és Pozsonyban is, amely ebben érdekelt, 

ráadásul a két ország hasonlóan látja a világ előtt álló súlyos kihívások és az azokra adandó 

válaszok kérdését is. Példaként hozta fel, hogy Magyarország és Szlovákia is békét akar 

Ukrajnában, egyetértve abban, hogy a csatatéren nincs megoldás. Arra is kitért, hogy mindkét 

ország erős és versenyképes Európai Unióban érdekelt, de erős tagállamokra alapozva, a 

nemzeti szuverenitás megőrzésével.  
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/12/21/novak-katalin-legyen-beke
https://ma7.sk/hethatar/szijjarto-peter-magyarorszag-es-szlovakia-kapcsolata-meg-soha-nem-volt-olyan-jo-mint-most
https://ma7.sk/hethatar/szijjarto-peter-magyarorszag-es-szlovakia-kapcsolata-meg-soha-nem-volt-olyan-jo-mint-most
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Négymillió forintos támogatást nyújt a Katolikus Karitász az összeomlott 
székelyudvarhelyi kollégium érintett diákjainak  
2023. december 20. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A hétfőn összeomlott székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumának kérésére a 

Katolikus Karitász négymillió forintos támogatást nyújt az érintett diákok és családjaik anyagi 

kárának enyhítésére. A Katolikus Karitász azt közölte szerdán az MTI-vel, hogy együttérzését 

fejezi ki és az áldozatok felé, valamint a kollégium diákjai segítéséhez szeretnének azonnali 

támogatással hozzájárulni. A Katolikus Karitász az Erdélyben működő Gyulafehérvári Caritas 

helyi szervezeteinek együttműködésével biztosítja a segítség gyors célba juttatását: a 

szervezetek beszerzik és elszállítják a szükséges eszközöket és folyamatos kapcsolatot tartanak 

a helyi krízisbizottsággal – írták. Jelezték azt is, hogy a Katolikus Karitász és a Gyulafehérvári 

Caritas már több alkalommal indított közös projektet, most is ez az együttműködés teszi 

lehetővé a katasztrófára adott gyors választ. 

 

A román nyelv kisebbségi diákoknak való oktatásáról szóló indítványt is 
elfogadtak a költségvetés vitája során  
2023. december 20. – Krónika, maszol.ro 

A parlament a 2024-es költségvetés tervezetének szerdai vitáján elfogadta a kisebbséghez 

tartozó diákok román nyelv és irodalom oktatásával kapcsolatos RMDSZ-indítványt. A 

parlament szakbizottságai eredetileg elutasították a módosító javaslatot, amely szerint jövőre 

az oktatási minisztérium 10 millió lejt különít el a román nyelv és irodalom oktatását támogató 

országos program elindítására, megszervezésére és a 2024 márciusától kezdődő gyakorlatba 

ültetésére. A Szabó Ödön képviselő által ismertetett módosító javaslat 281 támogató és 2 

elutasító szavazatot kapott, 33-an tartózkodtak. Az RMDSZ indítványa szerint a törvény 

elfogadását követő 30 napon belül az oktatási minisztérium közzéteszi a program 

lebonyolítását szabályozó rendeletet. A javaslat indoklása szerint új és korszerű eszközök 

bevezetésével megváltozik a román nyelv oktatásának szemlélete. A program a román nyelv 

aktív elsajátítására ösztönzi a nemzeti kisebbségek tartozó, anyanyelvükön tanuló diákokat, 

ami jelentős mértékben elősegíti beilleszkedésüket a romániai felsőoktatásba és az 

elhelyezkedésüket a munkaerőpiacon. 

 

Magyarellenes uszítással mentegeti magát az RMDSZ-esekkel durva szóváltásba 
keveredő PSD-s képviselő  
2023. december 20. – Krónika 

Magyarellenes hangulatkeltéssel próbálja mentegetni magát Daniel Ghiță, a kormány vezető 

erejét adó Szociáldemokrata Párt (PSD) ketrecharcosból lett parlamenti képviselője, miután 

kedden este a költségvetés vitáján majdnem tettlegességig fajuló szóváltásba keveredett több 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/negymillio-forintos-tamogatast-nyujt-a-katolikus-karitasz-az-osszeomlott-szekelyudvarhelyi-kollegium-erintett-diakjainak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/negymillio-forintos-tamogatast-nyujt-a-katolikus-karitasz-az-osszeomlott-szekelyudvarhelyi-kollegium-erintett-diakjainak
https://kronikaonline.ro/belfold/a-roman-nyelv-kisebbsegi-diakoknak-valo-oktatasarol-szolo-inditvanyt-is-elfogadtak-a-koltsegvetes-vitaja-soran
https://kronikaonline.ro/belfold/a-roman-nyelv-kisebbsegi-diakoknak-valo-oktatasarol-szolo-inditvanyt-is-elfogadtak-a-koltsegvetes-vitaja-soran
https://kronikaonline.ro/belfold/magyarellenes-uszitassal-mentegeti-magat-az-rmdsz-esekkel-durva-szovaltasba-keveredo-psd-s-kepviselo
https://kronikaonline.ro/belfold/magyarellenes-uszitassal-mentegeti-magat-az-rmdsz-esekkel-durva-szovaltasba-keveredo-psd-s-kepviselo
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RMDSZ-es honatyával. A politikus azt állítja: románellenes megjegyzésekkel provokálták őt. 

„Tegnap néhány RMDSZ-es képviselő részegen (pálinkaszaguk volt!) jelent meg a román 

parlamentben Anélkül, hogy bárki is hozzájuk szólt volna, elkezdtek bemutatni és Dan Tanasát 

szidalmazni, és verekedni akartak velünk! Ez egy maximális pofátlansággal végrehajtott 

provokáció volt!” – fogalmazott szerdán a közösségi oldalán. Szerinte az RMDSZ-es honatyák 

olyan jelszavakkal provokálták, mint „Erdély nem Románia!” és „Erdély magyar föld!”. Az 

RMDSZ-ben vannak olyan képviselők, akik gyűlöletet és faji megkülönböztetést szítanak. 

Mindannyian élhetünk békében és nyugalomban, ahogy eddig is éltünk” – fogalmazott Ghiță, 

aki nem éppen ebben a szellemiségben zárta bejegyzését. Mindannyian Avram Iancu vagyunk! 

Erdély román föld volt és román föld marad” – írta az 1848-49-es magyar forradalom és 

szabadságharc idején a magyar forradalom ellen fellázított, magyar civileket gyilkoló román 

martalócok hírhedt vezérére utalva. 

 

Folyamatosan tágul a mozgókép- és médiahorizont – Húszéves a Sapientia film- 
és médiaszakja  
2023. december 20. – Krónika 

Huszadik születésnapját ünnepelte december elején a Sapientia EMTE Kolozsváron működő 

filmművészet, fotóművészet, média szakja. Blos-Jáni Melinda tanszékvezetőt arra kértük, 

összegezze az elmúlt két évtizedet, az időközben a média világában történt változások miatti 

átalakulást, a kilátásokat. Többek közt elmondta, azok a hallgatók, akik ezt a szakot választják, 

egy tágabban értelmezett mozgókép- és médiakultúrában szeretnének kreatívan részt venni.  

 

Továbbra is válságos az állapota a bentlakás romjai alól kimentett egyik 
diáklánynak 
2023. december 20. – maszol.ro 

Nincs javulás, továbbra is nagyon válságos az állapota annak a diáklánynak, akit a 

székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium bentlakásának beomlott fala alól harmadikként 

mentettek ki eszméletlen állapotban hétfőn. Sérülései miatt a Marosvásárhelyi Megyei 

Sürgősségi Kórházba szállították, ahol az intenzív osztályon fekszik. A Marosvásárhelyi Megyei 

Sürgősségi Kórház szóvivője kedden a Maszolnak azt mondta, a diáklánynak „nagyon válságos 

az állapota, mesterséges kómába helyezték, hemodinamikailag instabil. Jelenleg egyetlen 

orvos sem tudja megmondani, mi lesz a következő lépés, főleg hogy ezek kritikus órák. Az 

orvosok prognózisa nagyon visszafogott, minden attól függ, hogyan alakul a lány állapota. Az 

első 37-48 óra kritikus ilyen szempontból. Ebben a pillanatban senki sem tudja megmondani, 

mi következik”. 

 

RMDSZ: az áldozatok családjai mellett állunk és a bentlakó diákok helyzetének 
azonnali megoldását szorgalmazzuk 
2023. december 20. – maszol.ro 

A Székelyudvarhelyen történt katasztrofális tragédia fájdalma felülmúlja a szavakat. 

Mindannyian gyászolunk! Dávid az életével fizetett, míg egy diáktársa élet-halál között van és 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tovabbra-is-fontos-cel-a-media-es-vizualis-muveltseg-szintjenek-emelese-n-huszeves-a-sapientia-filmmuveszet-fotomuveszet-med
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tovabbra-is-fontos-cel-a-media-es-vizualis-muveltseg-szintjenek-emelese-n-huszeves-a-sapientia-filmmuveszet-fotomuveszet-med
https://maszol.ro/belfold/Tovabbra-is-valsagos-az-allapota-a-bentlakas-romjai-alol-kimentett-egyik-diaklanynak
https://maszol.ro/belfold/Tovabbra-is-valsagos-az-allapota-a-bentlakas-romjai-alol-kimentett-egyik-diaklanynak
https://maszol.ro/belfold/RMDSZ-az-aldozatok-csaladjai-mellett-allunk-es-a-bentlako-diakok-helyzetenek-azonnali-megoldasat-szorgalmazzuk#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/RMDSZ-az-aldozatok-csaladjai-mellett-allunk-es-a-bentlako-diakok-helyzetenek-azonnali-megoldasat-szorgalmazzuk#google_vignette
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ketten megsebesültek - azért, mert valahol, a „felnőttek világában” mulasztás történt. 

Nincsenek szavak, amelyek könnyítenék ezt a terhet, de az együttérzésünk és a támogatásunk 

által erőt kell adnunk egymásnak ebben a nehezen átélhető időszakban – olvasható a 

székelyudvarhelyi és udvarhelyszéki RMDSZ-szervezet közös közleményében. 

 

Az épület állapotára vonatkozó felmérés megelőzhette volna a tragédiát  
2023. december 20. – szekelyhon.ro 

Kiemelten védett műemléki zónában lévén a bentlakás, az örökségvédelmi szakhatóság által 

kiállított engedéllyel is rendelkeznie kellett a kivitelezőnek a felújítási munkálatok 

megkezdéséhez. Ezt az engedélyt meg is kapták, ám az csak külső munkálatokra vonatkozott, 

ami nem engedi meg, hogy közvetlenül az épület falai tövében ássanak ki hosszan egy mély 

árkot. Ahhoz, hogy ezt megtehessék, belső munkálatokra vonatkozó engedéllyel is 

rendelkezniük kellett volna, azt viszont kötelezően egy, az épület állapotára vonatkozó felmérés 

kellett volna megelőzze – tudta meg a szekelyhon.ro a Hargita Megyei Művelődési és 

Örökségvédelmi Igazgatóság vezetőjétől. Bakos László érdeklődésünkre elmondta, a 

székelyudvarhelyi polgármesteri hivataltól június 6-án kaptak kérést a munkálatok 

műemlékvédelmi engedélyezésére, a júliusi műemlékes ülésen ezt megbeszélték és 

jóváhagyták, és augusztus 11-én kiállították az engedélyt a kerítés, a bejárat, illetve a 

csatornahálózat helyreállítására és külső kialakítására.  

 

Szakértő: az egész magyar közösségnek szólnak az AUR gyalázkodásai 
2023. december 20. – maszol.ro 

Nem az RMDSZ-nek, hanem az egész magyar közösségnek szólnak azok a gyalázkodások, 

amelyeket az utóbbi időszakban a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) képviselői, 

szenátorai vagy Diana Şoşoacă részéről hallunk a parlamentben - véli Pászkán Zsolt. A politikai 

elemző a Maszolnak arról is beszélt, hogy ezek a figurák a politikát valóságshowként néző 

szavazók figyelméért küzdenek, ami egyre durvább és veszélyesebb eszközöket követel meg. Ne 

legyenek illúzióink, az AUR nemzetközi elfogadottságában, vagy elutasítottságában csak egy 

részelem a magyar közösséghez, vagy a magyar nemzethez való viszonyulása. És míg a 

fősodorhoz tartozó európai parlamenti frakciók szinte kizárólag a különböző nemzetközi 

oligarchák és többé-kevésbé formális intézmények, hatalmi körök befolyása alatt álló 

médiaintézmények elvárása szerint működnek, az EU szintjén erősödő szuverenista frakció a 

növekedési kényszertől hajtva hajlamosabb lehet figyelmen kívül hagyni, hogy az AUR 

jobboldalisága csak egy póz, egy tartalom nélkül forma” - mondta az elemző.  

 

A négyévszakos turizmusé a jövő: készül a Hargita-hegység mesterterve 
2023. december 20. – maszol.ro 

A Hargita-hegységre és zónájára vonatkozó mestertervet mutatták be szerdán Hargitafürdőn, 

a Bagolykő menedékházban. Az eseményen jelen volt Borboly Csaba, Hargita Megye 

Tanácsának elnöke, Csák László, a Planificatio tervezőiroda ügyvezetője, valamint Madár Zsolt, 

a Hargita-hegység Közösségi Fejlesztési Társulás igazgatója. Meghívottként jelen voltak a 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/az-epulet-allapotara-vonatkozo-felmeres-megelozhette-volna-a-tragediat
https://maszol.ro/belfold/Szakerto-az-egesz-magyar-kozossegnek-szolnak-az-AUR-gyalazkodasai#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/A-negyevszakos-turizmuse-a-jovo-keszul-a-Hargita-hegyseg-mesterterve
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Hargitafürdő térségének fejlesztésében érdekeltek, akik érintettekként megosztották 

meglátásaikat, javaslataikat, elképzeléseiket, igényeiket, melyek belekerülnek a végleges 

mestertervbe.  
 

Három autonómiatervezetet iktattak a képviselőházban  
2023. december 20. – Krónika, szekelyhon.ro, Bihari Napló 

Három autonómiatervezetet képviselőházi beiktatásáról számolt be a Erdélyi Magyar 

Szövetség (EMSZ). A szövetség közleménye szerint december 20-án a román képviselőházban 

iktatásra került a nemzeti közösségek kulturális autonómiájának kerettörvénye és a magyar 

nemzeti közösség kulturális autonómiastatútuma, melyeket az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 

(EMNT) szakmai műhelyeiben dolgoztak ki, valamint a Székely Nemzeti Tanács (SZNT) által 

kidolgozott Székelyföld autonómia statútuma is. „Az EMSZ kezdettől fogva vallja, hogy nemzeti 

közösségünk megmaradásának záloga a közösségi autonómiák megvalósulása. Célunk, hogy 

valós párbeszédet alakíthassunk ki a többséggel is az önrendelkezés témájában. Az erdélyi 

magyaroknak joguk kell legyen saját sorsukról dönteni, legégetőbb közösségi problémáinkra 

pedig a legjobb megoldás az autonómia” – idézi a közlemény Zakariás Zoltán parlamenti 

képviselőt, az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) elnökét, aki az iktatás kezdeményezője volt. 

 

Miklós Zoltán: elfogadhatatlan, hogy küzdőtérré alakult a parlament 
2023. december 20. – maszol.ro 

Elfogadhatatlan, ami kedden este a bukaresti parlamentben történt, állapította meg Miklós 

Zoltán háromszéki RMDSZ képviselő, aki szerint a parlamenti botrány is jól mutatja: nem 

szerencsés, hogy az AUR és Dan Tanasă részt vehet a döntéshozatalban. „Az AUR botrányos 

szintre süllyesztette a parlamenti munkát, a háromszéki születésű Dan Tanasă szégyenteljes 

vitát provokált. Az AUR politikusa újra bennünket, magyarokat támad valótlan vádakkal. 

Sajnos, 34 év demokrácia után ott tartunk, hogy agresszív megnyilvánulásokkal szemben kell 

állnunk a sarat a törvényhozásban”, fogalmazta meg Miklós Zoltán. A háromszéki parlamenti 

képviselő kifejti: „mi, az RMDSZ képviselői azért vagyunk a parlamentben, hogy a magyar 

embereket megvédjük, ez az eset is jól mutatja, hogy a magyar közösség csak nekünk fontos! 

Amíg kormányon voltunk, magyar településeink fejlődtek, sikerült olyan megvalósításokat 

elérnünk, amiket korábban akadályoztak a román pártok. Most, ellenzékben sem hátrálunk 

meg, megvédjük a magyar érdeket még akkor is, ha ez számunkra lealacsonyító balkanizmusba 

torkollik”.   

 

A térség kulturális életének fontos helyszínévé tennék a Henter-kúriát  
2023. december 20. – szekelyhon.ro 

Számos terve és elképzelése van a csíkszentimrei önkormányzatnak, hogy megtöltse élettel a 

nemrég teljesen felújított Henter-kúriát. Az a céljuk, hogy a térség kulturális életének fontos 

helyszínévé váljon a megmentett építészeti örökség. A Regionális Operatív Program által 

támogatott beruházás befejezéseként szerdán sajtótájékoztatót tartott a községvezetés, 

hangsúlyozva, sokat köszönhetnek a sajtónak, a nyilvánosságnak, hogy az épület restaurálása 

E
rd

é
ly

 

https://kronikaonline.ro/kronika/harom-autonomiatervezetet-iktattak-a-kepviselohazban
https://maszol.ro/belfold/Miklos-Zoltan-elfogadhatatlan-hogy-kuzdoterre-alakult-a-parlament#google_vignette
https://szekelyhon.ro/aktualis/a-terseg-kulturalis-eletenek-fontos-helyszineve-tennek-a-henter-kuriat


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. december 20. 

 

 

nem kellett leálljon, és befejezhették a munkálatokat. Sok reménytelen helyzetben egy-egy 

cikk, a nyilvánosság hozta meg az előrelépést, a fordulatot, ami lehetővé tette a folytatást – 

hangsúlyozta Kencse Előd polgármester, és ugyanezt emelte ki Fülöp Kinga alpolgármester is, 

aki elmondta, sokszor a holtpontokról mozdította el egy-egy újságcikk, médiamegjelenés a 

projektet.  

 

Bekerült a Petőfi-szobor projektje Nagyvárad részvételi költségvetésébe 
2023. december 20. – maszol.ro, Bihari Napló 

Bronzszoborra cserélik Petőfi Sándor betonszobrát Nagyváradon. A költő nevét viselő parkban 

lévő, rossz állapotú emlékmű megújítását a nagyváradi önkormányzat finanszírozza majd, 

miután az erre vonatkozó projekt kapta a legtöbb szavazatot a részvételi költségvetésre 

benyújtott pályázatok közül. A nagyváradi önkormányzat szerdai tájékoztatása alapján 

összesen 17 projektet választottak ki, amelyek megvalósítására több mint 1,4 millió lejt 

költenek. Projektenként legtöbb százezer lejt lehetett kérni a kivitelezésre, így többek között 

felszerelhetik azt a jelzőlámpát is, amelyért az Aradi úton nyáron halálos balesetet szenvedett 

kisfiú gyászoló édesanyja tiltakozó akciókat is szervezett, ugyanakkor a váradiak által kért 

szökőkutak és gyalogosátkelők is pozitív elbírálást nyertek. 

 

Laczkó György: elképzelni sem tudtuk, hogy ez lesz  
2023. december 20. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

Semmilyen jelzést nem kaptak arra vonatkozóan, hogy ne tartózkodhatnának a diákok a hétfőn 

leomlott bentlakás épületében, ugyanakkor szakképzettségük sem volt arra vonatkozóan, hogy 

ezt ők maguk állapítsák meg – állítja Laczkó György, a Tamási Áron Gimnázium igazgatója. Ő 

egyébként hajlandó lemondani a tisztségéről, amennyiben erre kéri a közösség. „Rendkívül 

sajnáljuk, ami történt. Haláleset történt, ami borzasztó. Felelünk a gyerekekért, és nem 

akarunk kibújni a felelősség alól. A gyerekeket ránk bízták, ennek pedig érezzük a súlyát: én is, 

és a kollégáim, meg a nevelők is. (…) Mi nem hittük, hogy ez lesz, egyszerűen elképzelni sem 

tudtuk” – szögezte le már a szerdai sajtótájékoztató legelején Laczkó György, a 

székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium igazgatója.  

 

Tánczos Barna Şoşoacă „kirohanásai” kapcsán: a szenátus vezetése határozottan 
állás kell foglaljon és szankciókat alkalmazzon 
2023. december 20. – Krónika 

A szenátus háznagya, Tánczos Barna szerint a verbális és fizikai agresszióhoz folyamodó 

törvényhozók a legdrasztikusabb és legkeményebb szankcióra a választók részéről 

számíthatnak, akik látják, hogy mi történik a parlamentben. Szerdai közleményében az 

RMDSZ politikusa kifejtette, hogy a választók feladata kiszorítani a parlamentből ezeknek a 

képviselőknek és szenátoroknak a pártjait. Tánczos emlékeztetett arra, hogy a házszabályok 

szerint az agresszív törvényhozók pénzbeli szankciókkal büntethetők, de ezeket a szankciókat 

nem minden esetben alkalmazzák. A keddi incidensről azt írta: felkérte a mellette ülő román 

törvényhozókat, magyarázzák el neki, hogy miért nevezik az RMDSZ politikusait árulóknak, 
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miért vádolják őket Erdély ellopásával. „Arra kértem őket, magyarázzák el nekem civilizáltan, 

hogyan jutottak erre a következtetésre” – idézte fel Tánczos. A politikus úgy vélekedett, hogy 

parlamentben történő szóbeli vagy fizikai agressziót jelenteni kell az illetékes hatóságoknak. 

Szerinte ugyanis elfogadhatatlan, hogy egy képviselő vagy szenátor bárkit bántalmazással 

fenyegessen. 

 

A székelyudvarhelyi bentlakásépületen munkálatokat végző cég 
adminisztrátorának előzetes letartóztatását kérik az ügyészek  
2023. december 20. – Krónika, maszol.ro 

Büntetőeljárás indult a székelyudvarhelyi Tamási Áron gimnázium bentlakásán felújítási 

munkálatokat végző cég adminisztrátora ellen – közölte szerdán Gianina Oreviceanu, a Maros 

megyei táblabírósági ügyészség szóvivője. Az ügyészek ugyanakkor javasolták a gyanúsított 

előzetes letartóztatásba helyezését. A cégvezető ellen egyrészt az építkezési munkálatok 

minőségére vonatkozó 1995/10-es törvény alapján, másrészt a Btk. 35-ös cikkelyének első és 

harmadik bekezdése (gondatlanságból elkövetett emberölés és gondatlanságból elkövetett testi 

sértés) alapján indított eljárást az ügyészség. Gianina Oreviceanu közölte, az ügyészek szerint 

a vállalat közvetlenül a bentlakás fala mellett ásatott egy árkot, noha erre a munkálatra nem 

volt engedélye. Az ügyészség indítványozta a gyanúsított 30 napos előzetes letartóztatásba 

helyezését, erről a marosvásárhelyi bíróság nyomozóbírója dönt. 

 

Bálint András-díjat kapott Böjte Csaba  
2023. december 20. – szekelyhon.ro 

Böjte Csaba ferencrendi szerzetesnek, írónak, P. Buzogány Árpád írónak, közművelődési 

szakembernek és Murányi Sándor Olivér írónak ítélte oda a Bálint András-emlékdíjat a Bálint 

András Alapítvány kuratóriuma. Ugyanakkor életműdíjjal tisztelegnek a 80. éves Nagy Miklós 

Kund újságíró, szerkesztő, művészeti író, publicista alkotói tevékenysége előtt. A díjátadót 

szerdán tartották Székelyudvarhelyen. 1995-től minden év decemberében a csíkszeredai Bálint 

András Alapítvány Bálint András-emlékdíjat ad át olyan székelyföldi íróknak, publicistáknak, 

illetve közművelődéssel, közösségszervezéssel foglalkozó személyeknek, akik a tragikus 

hirtelenséggel elhunyt csíkszeredai szerkesztő-újságíró negyedszázadot átfogó munkássága 

szellemében, tehetséggel, példaszerű tartással és elkötelezettséggel, kiemelkedő színvonalon 

képviselik és szolgálják Székelyföld magyarságát és mindenkori érdekeit. A Bálint András-

emlékdíjat a család és tisztelői alapították azzal a szándékkal, hogy az elkötelezett újságírók 

irányába küldjenek üzenetet: az érdemes munkáért köszönet és megbecsülés jár – mutatott rá 

Farkas Antal, az alapítvány képviselője.  

 

Három autonómiatervezetet iktattak a képviselőházban, Ciolacu szerint ezt 
sürgősen le kell állítani 
2023. december 20. – maszol.ro 

Marcel Ciolacu miniszterelnök azt javasolta Alfred Simonisnak, a képviselőház megbízott 

elnökének, tegyen intézkedéseket annak érdekében, hogy az „RMDSZ egyes szövetségeseinek 
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mérgező kezdeményezéseit sürgősen elutasítsák a törvényhozás szintjén”. Kijelentette: a 

Székelyföld autonómiájára irányuló törvényjavaslatoknak nincs helye egy demokratikus 

államban. Hozzáfűzte: ennek az időközönként felbukkanó vitának nincs értelme. 

 

Hatósági felügyeletet rendeltek el az udvarhelyi összedőlt bentlakásnál 
csatornázási munkálatokat végző cég vezetője ellen  
2023. december 21. – Krónika, szekelyhon.ro 

Hatósági felügyelet alá helyezte a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium beomlott 

diákotthonánál csatornázási munkálatokat végző cég ügyvezetőjét a marosvásárhelyi bíróság. 

A szerda késő este közzétett határozat alapján elutasították az ügyészség által kezdeményezett 

előzetes letartóztatást, ehelyett László Szilveszter Sándort 60 napra hatósági felügyelet alá 

vonták. A kényszerintézkedés időtartama alatt az udvarhelyszéki vállalkozó nem hagyhatja el 

Hargita és Maros megye területét a bíróság vagy más hatóság engedélye nélkül, ugyanakkor 

megtiltották neki, hogy felvegye a kapcsolatot az ügy tanúival vagy a három sérült diáklánnyal. 

Ezen túlmenően László Szilveszter Sándornak megtiltották azt is, hogy bármilyen 

tevékenységet folytasson a tulajdonában lévő cég, a Láreno-Fa Kft keretében.  

 

Horony Ákos lett a kisebbségi kormánybiztos 
2023. december 20. – ma7.sk, felvidek.ma, bumm.sk, Új Szó  

A szlovák kormány szerdai ülésén döntött a kisebbségi kormánybiztos személyéről, aki a 

dunaszerdahelyi jogász, Horony Ákos lesz. Horony Ákos 49 éves, Komáromban született, de 

gyerekkora óta Dunaszerdahelyen él. A brünni Iparművészeti Középiskolában érettségizett, 

majd ezután a pozsonyi Képzőművészeti Főiskolán festőművész, illetve a budapesti Pázmány 

Péter Katolikus Egyetemen jogász végzettséget szerzett. A magyar és a szlovák nyelv mellett 

angolul és németül is folyékonyan beszél. 2009-től bekapcsolódott a Szlovákiai Magyarok 

Kerekasztala mellett működő Jogsegélyszolgálat munkájába, ahol a kisebbségi és anyanyelv-

használati jogok kérdéseivel foglalkozott. Több kiadvány társszerzője és számos hazai és 

nemzetközi konferencián adott elő. A magyar nyelvhasználat előmozdítása céljából 

megalkotott „Velemjáró” mobilalkalmazás és honlap, valamint a Lingua Civis társulás 

ötletgazdája. Már több ciklus óta dunaszerdahelyi városi képviselő. 

 

Kiderül, elégedettek-e Szövetség választói Robert Fico kormányával 
2023. december 20. – ma7.sk 

Felmérést készített az AKO ügynökség arról, mennyire elégedettek a szlovákiai polgárok az új 

kormány lépéseivel. Az eredmények szerint a megkérdezettek többsége (46,7%) elégedetlen az 

új kormány lépéseivel. A válaszadók 40,3%-a viszont elégedett. A válaszadók fennmaradó 13%-

a nem tudott vagy nem kívánt nyilatkozni a kérdésről Átlag feletti elégedettséget a Smer 

választói mutattak (62%), továbbá a Republika (32%), a Hlas (27%) és az SNS (22%) szavazói 

voltak határozottan elégedettek. Inkább elégedettek a Hlas (41%), az SNS (37%), a Smer (30%), 

a Republika (34%), a Sme rodina (32%) és a Magyar Szövetség (34%) szavazói. A 
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szociodemográfiai kategóriák szerint az átlagosnál gyakrabban fejezték ki elégedettségüket az 

idősebbek (főleg a 66 felettiek, de az 50-65 év közöttiek is), a legkevésbé iskolázottak (érettségi 

nélküliek), az Eperjes, Kassa és Besztercebánya megyeiek. Átlag feletti elégedetlenséget 

tanúsítottak a Demokrati párt szavazói (84%), a PS (82%), az SaS (75%), a Slovensko koalíció 

(67%) és a KDH (55%) szavazói átlagon felül elégedetlenek. 

 

Érsekújvár kilép a Szlovákiai Városok és Községek Szövetségéből 
2023. december 20. – ma7.sk, bumm.sk, Új Szó  

Érsekújvár a továbbiakban nem lesz tagja a Szlovákiai Városok és Falvak Társulásának 

(ZMOS). Erről a városi képviselők decemberi ülésükön döntöttek. Amint az a jóváhagyott 

anyagban szerepel, Érsekújvár jelenleg a Szlovákiai Városok Szövetségének (ÚMS) és a ZMOS-

nak is tagja. A városi hivatal szerint azonban a két szövetségben való egyidejű tagság nem 

lehetséges. „Az ÚMS-ben való tagság összeegyeztethetetlen a ZMOS-ban való tagsággal. Az a 

város, amelynek képviselője tagja a ZMOS bármely testületének, nem lehet tagja az Uniónak. 

Az alapszabályzat ezen módosításának elfogadására elsősorban azért került sor, mert az 

alkotmányos tisztségviselők szintjén folytatott tárgyalások során nem volt egyértelmű, hogy az 

érdekszövetségek közül melyik önkormányzatot melyik képviseli, mivel egyes városok mindkét 

szövetségben tagsággal rendelkeztek" - magyarázta a városháza 

 

Kitüntették Ádám Zitát 
2023. december 20. – ma7.sk, felvidek.ma 

December 19-én átadták a 2023-as Magyar Nyelvőr Díjakat a Magyar Tudományos Akadémián 

(MTA). Nagy öröm a felvidéki magyarság számára, hogy az egyik díjazott Ádám Zita tanár, az 

SZMPSZ tiszteletbeli alelnöke a felvidéki oktatásügy meghatározó személyisége. A kitüntetett 

egész életét a felvidéki magyar iskolák felvirágoztatásának szentelte, példamutató személyiség, 

s afféle egyszemélyes intézmény Gömörben, aki a mai napig fáradhatatlanul dolgozik. 2022 

nyarán nagyinterjút készítettünk vele a Magyar7 hetilap számára. Ebben a következőt mondta 

a jövő iskolája kapcsán. Ádám Zita munkásságát már többször elismerték. Megkapta a 

Felvidéki Magyar Pedagógus Díjat, 2022 májusban pedig Zuzana Čaputová köztársasági elnök 

Pozsonyban a Ľudovít Štúr Érdemrend második fokozatát adományozta neki. 

 

Petíciót indítottak a KKA felszámolása ellen 
2023. december 20. – bumm.sk, Új Szó  

A Fico-kormány közzétette jogalkotási terveit a 2024-es évre. Köztük szerepel a Kisebbségi 

Kulturális Alap felszámolása. A terv szerint a KKA-t a Művészeti Alappal együtt a 

Kultúratámogatási Alapba olvasztanák. Bukovszky László, Ravasz Ábel és Rigó Konrád szerdán 

petíciót indított a KKA  felszámolása ellen, mindeddig 160-an írták alá. A petíció szerzői szerint 

a Kisebbségi Kulturális Alap és a Művészeti Alap esetében a döntéshozatal olyannyira eltérő, 

hogy ezen intézmények esetleges összevonása nagy valószínűséggel az adminisztratív terhek 

növekedését eredményezné. Úgy vélik a KKA megszüntetése emberi jogi szempontból 
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egyértelmű visszalépést jelentene. Megjegyezték: ez a kisebbségek egyetlen törvény által 

létrehozott intézménye. 

 

A nemzeti identitás átörökítésénél fontos tényező a vegyes házasság 
2023. december 20. – Új Szó  

Néhány héttel ezelőtt jelent meg lapunkban egy cikk az egy háztartásban élő szlovákiai 

házaspárok nemzetiségi adatairól, amelyben kiemelt figyelmet fordítottunk a szlovák–magyar 

vegyes házasságokra, illetve a homogén magyar házasságokra, valamint behatóbban is 

foglalkoztunk a magyarság átöröklődésének kérdéskörével. Gyurgyík Lászlót, a Fórum 

Kisebbségkutató Intézet szociológusát most arról kérdeztük, a friss adatok alapján milyen 

következtetéseket lehet levonni a szlovákiai magyar közösség asszimilációja szempontjából. 

„Én magam 2000-ben készítettem egy asszimilációvizsgálatot, és nagyon hasonló eredményt 

kaptam: a kutatásom alapján a szlovák–magyar vegyes házasságok egyötödénél, vagyis 

mintegy 20 százalékánál öröklődik át a magyar nemzetiség. A modell elkészítése során az 

amerikai társadalomtudományok eredményeit vettem figyelembe, hiszen az USA-ban mint 

bevándorló országban az asszimilációs folyamatok vizsgálataira különösen nagy hangsúlyt 

fektetnek. Az említett modell az asszimiláció folyamatának négy dimenzióját különbözteti meg. 

Az első a kulturális asszimiláció, akkulturáció, tehát elsősorban a nyelvi és kulturális 

hasonulás.  

 

Szerbiai választások - Közel harminc helyen megismétlik a szavazást 
szabálytalanságok miatt 
2023. december 20. – MTI, hirado.hu   

Szabálytalanságok miatt 28 szerbiai szavazóhelyiségben megismétlik december 30-án a 

köztársasági parlamenti választást - közölte szerdán az országos választási bizottság (RIK) 

Belgrádban. A RIK tájékoztatása szerint összesen 12 240 választópolgárnak kell ismét a 

szavazóurnák elé járulnia jövő szombaton 7 és 20 óra között. A december 17-i választást a 

voksok 46,7 százalékának megszerzésével a Szerb Haladó Párt (SNS) nyerte meg. A második 

helyen az ellenzéki Szerbia az erőszak ellen nevű lista végzett a szavazatok 23,69 százalékával. 

Az eddigi kisebbik kormánykoalíciós partner, a Szerbiai Szocialista Párt (SPS) lett a harmadik 

6,55 százalékkal.  
 

Pásztor Bálint: Növelte támogatóinak számát a VMSZ 
2023. december 20. – Vajdaság Ma 

Az eddigi adatok szerint 6 képviselőjük lesz a szerbiai parlamentben - nyilatkozta dr. Pásztor 

Bálint, a VMSZ megbízott elnöke a Szabadkai Magyar Rádió kedd reggeli műsorában. A 

Vajdasági Magyar Szövetség valóban győzött a szerbiai választásokon, mert köztársasági 

szinten sikerült megőrizni, sőt növelni a párt támogatottsági szintjét - nyilatkozta a Szabadkai 

Magyar Rádió Napindító című műsorában dr. Pásztor Bálint. A VMSZ megbízott elnöke 
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elmondta, hogy szavazatszám tekintetében számos köztársasági szintű párttól, politikai 

szereplőtől sikerült jóval több voksot szerezniük. 

 

A tartományi voksolás jelenlegi állása 
2023. december 20. – Pannon RTV 

A tartományi parlamenti választásokon 13 lista közül lehetett választani. Aleksandar Vučić – 

Vajdaság nem állhat meg nevű lista 47,28 százalékon áll a legutóbbi részeredmények szerint. 

A második legtöbb szavazattal a Szerbia az erőszak ellen nevű lista rendelkezik, 21,86 

százalékot tudhat magáénak. A Vajdasági Magyar Szövetség - Elnökünkért, közösségünkért, a 

jövőért! pedig 6,46 százalékon áll, így a harmadik legerősebb párt a tartományban. 

 

Németh Szilárddal tárgyalt dr. Pásztor Bálint 
2023. december 20. – Pannon RTV 

Németh Szilárd kormánybiztos, országgyűlési képviselő, a Fidesz alelnöke is személyesen 

gratulált a vajdasági magyarság és a Vajdasági Magyar Szövetség választási sikeréhez - írta dr. 

Pásztor Bálint Facebook-oldalán. A VMSZ megbízott elnöke posztjában arról írt, hogy a Magyar 

Birkózók Szövetsége elnökeként látogatott ma Vajdaságba Németh Szilárd, kifejezetten azért, 

hogy részt vegyen a magyarkanizsai Vajdasági Birkózó Akadémia karácsonyi ünnepségén. Útja 

először a VMSZ székházába vezetett, ahol négyszemközti találkozón beszéltünk 

együttműködésünk folytatásának részleteiről - zárta sorait dr. Pásztor Bálint. 

 

Házvásárlásra is lehet ismét pályázni 
2023. december 21. – Pannon RTV 

Pályázati ismertetőt tartottak a Prosperitati Alapítvány képviselői Topolyán a Művelődési Ház 

kiállítótermében. Tomik Nimród alpolgármester köszöntötte a megjelenteket, kiemelve, hogy 

milyen nagy érdeklődés övezi a kiírásokat, az ilyen események pedig jó alkalmak az 

információk begyűjtésére, a személyes kapcsolatteremtésre. Lulić Márki Anna, a Prosperitati 

Alapítvány jogi osztályának vezetője is arra mutatott rá, hogy igen népszerűek a lakossági 

fórumok. Személyesen tudnak ilyenkor találkozni az emberekkel, akik feltehetik konkrét 

kérdéseiket, hiszen nem tud minden egyes élethelyzetet szabályozni az adott pályázati 

szabályzat. Dr. Nagy Imre, a Prosperitati Alapítvány igazgatóbizottsági elnöke elmondta, hogy 

a magyar kormány 2016-ban indította el a külhoni nemzetrészek megmaradását szolgáló 

gazdaságfejlesztési programot a Kárpát-medencében, ahol a vajdasági program jelenleg 

Magyarország legnagyobb határon túli gazdaságfejlesztési programja. Pásztor István ötlete 

alapján közösen kidolgoztak egy programot, a munkában részt vett a topolyai Balassa Endre is. 

 

A KMKSZ betiltását kérvényezték a beregszászi ellenzéki képviselők 
2023. december 20. – karpat.in.ua, karpatalja.ma 

Provokációt intézett a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség ellen két ellenzéki frakcióvezető 

a Beregszászi Kistérségi Tanács ülésén december 20-án. Erről Darcsi Karolina, a KMKSZ-UMP 
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frakcióvezetője beszélt a TV21 Ungvár riporterének. A provokátorok egyike Antipov Vitalij, a 

Porosenko-párt képviselője, a másik Kovács Zoltán, a Baloga-párt képviselője volt. A 

frakcióvezetők többek között azt kérték a képviselőtestület tagjaitól, hogy intézzenek levelet 

Magyarország miniszterelnökéhez, amelyben sürgetik az EU-s támogatásokat Ukrajna 

számára, illetve kérik az ország csatlakozási folyamatainak felgyorsítását. Darcsi Karolina 

felhívta rá a figyelmet, hogy az ukrán elnök rendeletének értelmében külföldi magas rangú 

diplomatának vagy államfőnek kizárólag Ukrajna elnöke, miniszteri kabinetje vagy 

külügyminisztere intézhet levelet vagy megkeresést. A rendelet megszegése törvénytelenséget 

irányozna elő. 

 

Sikkasztás gyanúja miatt házkutatást tartottak az ungvári városi tanácsban és 
egyes tisztségviselők otthonában 
2023. december 20. – MTI, hirado.hu, Kárpátalja  

Költségvetési pénzek elsikkasztásának alapos gyanúja miatt házkutatást tartottak a bűnüldöző 

szervek az ungvári városi tanács infrastrukturális főosztálya és az önkormányzati közútkezelő 

kommunális vállalat irodáiban, valamint a gyanúsítottak lakóhelyén - jelentette saját forrásaira 

hivatkozva az rbc.ua hírportál. A kiadvány szerint az ügy a helyi költségvetésből származó 

pénzeszközök elsikkasztására vonatkozik, amelyben a közútkezelő vállalat és az 

infrastrukturális főosztály is közreműködött. A hasonló ügyekben jól értesült Vitalij Glagola 

ungvári újságíró Telegram-csatornáján rendőrségi értesüléseire hivatkozva megnevezte az 

önkormányzat munkatársait, akiket az elvégzett munkálatok és alapanyagok túlárazásával 

gyanúsítanak. 

 

A kárpátaljai rendőrök egy autó utasától foglaltak le gránátokat, amelyeket 
megpróbált a megyébe szállítani 
2023. december 20. – Kárpátalja 

December 19-én a munkácsi járási Alsóverecke (Nizsnyi Vorota) községben az ellenőrző 

ponton szolgálatot teljesítve a megyei rendőrség és a járőrrendészeti osztály munkatársai 4 éles 

kézigránátot fedeztek fel az egyik autóban. Egy 41 éves Técsői járási lakos utasként 

megpróbálta azokat Kárpátalja területére szállítani. A férfi a robbanótárgyakat személyes 

holmija közé rejtette el. 

 

Naponta mintegy 6 ezer hadköteles korú férfi hagyja el Ukrajnát nyugati határon 
át – Állami Határőrszolgálat 
2023. december 20. – karpat.in.ua 

Naponta mintegy 6000 hadköteles korú férfi hagyja el Ukrajnát a nyugati államhatár teljes 

szakaszán – közölte szerdán Ihor Matvijcsuk ezredes, az Állami Határőrszolgálat nyugati 

regionális főosztálya határellenőrzés-szervezési osztályának a vezetője, számolt be az rbc.ua 

hírportál. A jelentés szerint Matvijcsuk elmondta, hogy Sljah rendszer alapján naponta 150-

200 férfi lép ki Ukrajnából önkéntesként. Ugyanakkor a távozók legtöbbje kamionsofőr, 
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fogyatékkal élők kísérője, valamint maguk a fogyatékkal élők, sokgyermekes férfiak, valamint 

a három vagy több gyermeket nevelők.  
 

Karácsonyi ünnepséget szerveztek Beregszászban a kárpátaljai nagycsaládosok 
számára  
2023. december 20. – karpat.in.ua 

Tizedik alkalommal szervezett karácsonyi ünnepséget a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok 

Egyesülete. A rendezvénynek ezúttal is a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola adott 

otthont. Az intézmény átriumában több százan gyűltek össze. Az ünnepséget a csetfalvai 

református gyülekezet Palánta báb csoportjának előadása nyitotta meg, majd a történelmi 

egyházak köszöntötték az egybegyűlteket és kérték rájuk Isten áldását. Tarpai József, a 

nagycsaládosok egyesületének elnöke beszédében elmondta, hogy a tagcsaládok hálásak az 

Istennek, amiért a mostani nehéz helyzetben is megtartotta őket szülőföldjükön. A Rákóczi 

Szövetség az elmúlt évben több mint 2 500 kárpátaljai diáknak nyújtott táborozási lehetőséget 

a szervezet téli és nyári táboraiban. 

 

A lakosság közvetlenül is hozzászólhat 
2023. december 20. – Népújság  

Lendva Község a 2024-es és a 2025-ös évekre először készül részvételi (participatív) 

költségvetéssel, amellyel közvetlen lehetőséget nyújt a polgároknak fejlesztési javaslatok 

megfogalmazására, illetve egy-egy faluközösséget érintően beruházásokra is. A költségvetés 

participatív részére a következő két évben 50 ezer eurót különítenek el. 

 

A helyi kultúra és az idősek megbecsülése 
2023. december 20. – Népújság 

A radamosi faluotthonban az idősebbek hagyományos találkozóján és a Nótaesten az adventi 

díszek nemcsak a karácsonyi ünnepek közeledését jelezték, hanem a szépkorúak felé irányuló 

kedvességet és tiszteletet is jelképezték. A szombati rendezvény idén is a helyi közösség és a 

Harangvirág TME együttes szervezésében valósult meg. Radamosban ötven 65 év feletti polgár 

él, a legidősebbek Cseke Matilda 97 és Gaál József 85 évvel.  
 

Vissza az embereknek az egészségügyet! 
2023. december 20. – Népújság 

A Muraszombati Általános Kórház 130 éves jubileumot ünnepel idén, és ennek alkalmából 

december 15-én ünnepséget szerveztek a muraszombati Park színházban. Az ünnepi szónok 

Nataša Pirc Musar államfő volt. Az ünnepségen a rangos vendégeket és a közönséget Roman 

Ladislav Ratkai, a kórház igazgatója köszöntötte, beszédében kiemelve, hogy a szerény 

kezdetek ellenére a Muravidék számára nagyon nagy eredmény volt a kórház, a jelentősége 

pedig azóta csak erősödött. – Fontos az egészségügy fejlődése a régióban, hiszen az 

egészségügyi mutatók még mindig elmaradnak a többi régióhoz képest, ami alátámasztja a 
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kórház szükségességét – hangsúlyozta az igazgató, és kitért arra az időre, amikor a lakosság a 

saját jövedelmének egy részével járult hozzá a részlegek építéséhez, utoljára 1987-ben. 

 

Önzetlenül segítik a vérellátást 
2023. december 20. – Népújság 

A Szlovén Vöröskereszt Lendvai Területi Szervezete december 16-án Hosszúfaluban második 

alkalommal rendezte meg a véradók találkozóját, melyen mintegy húsz többszörös véradónak 

ünnepélyesen kiosztották az elismeréseket is. Ez alkalommal külön elismerésben részesült dr. 

Kavaš Erika, a Maribori Transzfúziós Gyógyászati Központ orvosszakértője a vérátömlesztés és 

az életmentés fontosságának tudatosítása területén végzett szakmai munkájáért. 

 
 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. december 20. – Kossuth Rádió 

 

Továbbra is égnek a mécsesek a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium megrongálódott 

kollégiuma előtt. A prefektusi hivatal kérésére bizottság, szakértői testület méri fel a hétfő 

délután leomlott épület állapotát. Helyszínelnek. A tragédiában meghalt egy fiú. A romok alá 

szorult két lány fizikai állapota kielégítő, a harmadiké viszont továbbra is válságos. „Ne 

engedjük, hogy ebben az érzékeny helyzetben elterőldjön bármilyen síkra az érzékenység és a 

figyelem” – mondta a helyszínre érkező Kovács Gergely, a Gyulafehérvári Főegyházmegye 

érseke. Nem volt semmilyen figyelmeztető jel, ami arra utalt volna, hogy beomolhat az épület 

– mondta ma délutáni sajtótájékoztatóján Lackó György, a Tamási Áron Gimnázium 

igazgatója. 

 

A felvidéki magyar politikusok szerint a hatalmas regionális különbség az egyik olyan 

probléma, amelyet nem lát a szlovák politika, és nem igazán foglalkozik vele. Miközben a lassan 

20 éves uniós csatlakozás egyik célja az volt, hogy ezek a különbségek csökkenjenek, mivel ezt 

szolgálnák a különböző uniós támogatások is. Vajon mit lát a gazdasági szakember? Valóban 

meghatározóak a magyarság szempontjából ezek a regionális törésvonalak? Antalík Imrét, a 

Selye János Egyetem Gazdaságtudományi és Informatikai Karának dékánhelyettesét Haják 

Szabó Mária kérdezte. 
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Ünnepi rendezvénnyel zárult Szovátán – a múlt hét végén - az Erdélyi Mentorprogram 

harmadik évada, amelyen 118 vállalkozó, mentor és mentorált vett részt. A több hónapos 

képzéssorozatot a Nemzetpolitikai Államtitkárság támogatásával a Pro Economica Alapítvány 

szervezte szakmai partnerével, a  budapesti Design Terminál innovációs ügynökséggel 

együttműködve. Az idei képzési program külön hangsúlyt fektetett a személyes találkozókra - 

mondja Kozma Mónika, a Pro Economica alapítvány ügyvezető igazgatója. 

 

A Temesvár Európa Kulturális Fővárosa program magyar rendezvényeit, a Csiky Gergely 

Színház mellett, civil szervezetek dolgozták ki és valósították meg. Már az eredeti, 2021-es 

kiírás előtt elkezdték a programok szervezését. Az évente ismétlődő helyi rendezvények a 

kulturális főváros évében nagyobb szabásúak voltak, és újakat is sikerült a programban 

megjeleníteni. Emellett számos országos, vagy akár nemzetközi rendezvény helyszínéül is 

Temesvárt választották. A Európa Kulturális Fővárosa évének magyar mérlegéről a Temes 

megyei Civil Tanács elnökét, Erdei Ildikót kérdezte Lehőcz László. 

 

Az elmúlt két évtizedben a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre 

Társaságának tagjai több mint 500 kiállításon vettek részt Ukrajnában, Magyarországon és 

más európai országokban. A háború azonban megálljt parancsolt a töretlen fejlődésnek. A 

műalkotásokat még nemzetközi kiállításokra sem lehet kivinni az országból, az általános 

elszegényedés pedig már a művészek megélhetését is veszélyezteti. Kulin Ágnes, a Révész Imre 

Társaság elnöke hangsúlyozza: a Szovjetunió szétesése idején alakult társaság célja az volt, 

hogy összegyűjtse a megyében élő magyar művészeket és segítse őket. 

 

Immár harmadik alkalommal szervezett Művészeti Vásárral egybekötött kiállítást a nagyváradi 

Slashlight Kulturális Egyesület. Az eseményen nem csak a művészek portékáit lehetett 

megcsodálni, illetve megvásárolni, hanem a vásárra látogatókat fellépők is szórakoztatták. Az 

egyesület egyik célja az volt, hogy a kevésbé ismert és kezdő képzőművészeknek, alkotóknak 

lehetőséget biztosítson a megmutatkozásra. A hagyományteremtő kezdeményezésről Mészáros 

Varga Erzsébettel, a Slashlight Művészeti Egyesület vezetőjével Ionescu Nikolett beszélgetett. 

Üdv: 


